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Α. Κείμενο 

Εἰ ἐν Ἰλίῳ Ἑλένη ἦν, Αν η Ελένη 

βρισκόταν στην Τροία, 

Επομένως ταιριάζει να θεωρούμε 

αυτούς πάρα πολύ ευτυχισμένους, 

ἀπέδοντο ἄν αὐτὴν τοῖς Ἕλλησιν οἱ 

Τρῶες, 
οι Τρώες θα την έδιναν στους Έλληνες, 

ἑκόντος γε ἤ ἄκοντος Ἀλεξάνδρου. 
με τη θέληση ή χωρίς τη θέληση του 

Αλέξανδρου. 

Οὐ γὰρ δὴ οὕτω γε φρενοβλαβής ἦν 

Πρίαμος οὐδὲ οἱ ἄλλοι Τρῶες, 

Γιατί βέβαια δεν ήταν τόσο 

παράφρονας ο Πρίαμος ούτε οι άλλοι 

Τρώες, 

ὥστε τοῖς σφετέροις σώμασι καὶ τοῖς 

τέκνοις καὶ τῇ πόλει κινδυνεύειν 

ἐβούλοντο, 

ώστε να βάζουν σε κίνδυνο τη ζωή τη 

δική τους και των παιδιών τους και της 

πόλης τους, 

ὅπως Ἀλέξανδρος Ἑλένῃ συνοικῇ. 
για να ζει ο Αλέξανδρος μαζί με την 

Ελένη. 

Εἰ δὲ τοι καὶ ἐν τοῖς πρώτοις χρόνοις 

ταῦτα ἐγίγνωσκον, 

Κι αν βέβαια και στα πρώτα χρόνια 

είχαν αυτή τη γνώμη, 

ἐπεὶ πολλοὶ μὲν τῶν ἄλλων Τρώων, 

μάλιστα δὲ οἱ αὑτοῦ υἱεῖς, 

όταν πολλοί άλλοι Τρώες και μάλιστα 

και τα παιδιά του, 

ὁπότε συμμίσγοιεν τοῖς Ἕλλησιν, 

ἀπώλλυντο, 

σκοτώνονταν όσες φορές 

συγκρούονταν με τους Έλληνες, 

Πρίαμος, εἰ καὶ αὐτὸς Ελένη συνώκει, 
ο Πρίαμος, ακόμη κι αν συγκατοικούσε 

ο ίδιος με την Ελένη, 
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ἀπέδωκεν ἄν αὐτὴν Μενελάῳ, θα την επέστρεφε στο Μενέλαο, 

ἵνα αὐτὸς καὶ οἱ ὑπήκοοι αὐτοῦ 

ἀπαλλαγεῖεν τῶν παρόντων κακῶν. 

για να απαλλαγούν ο ίδιος και οι 

υπήκοοί του από τις συμφορές της 

εποχής τους. 

Ἀλλ’ οὐ γὰρ εἶχον Ἑλένην ἀποδοῦναι 
Αλλά δεν είχαν την Ελένη, για να την 

επιστρέψουν 

οὐδὲ λέγουσιν αὐτοῖς τὴν ἀλήθειαν 

ἐπίστευον οἱ Ἕλληνες, 

ούτε τους πίστευαν οι Έλληνες, παρόλο 

που αυτοί έλεγαν την αλήθεια, 

ὡς μὲν ἐγὼ γνώμην ἀποφαίνομαι, όπως εγώ πιστεύω, 

τοῦ δαιμονίου παρασκευάζοντος επειδή ο θεός μηχανευόταν 

ὅπως πανωλεθρίᾳ ἀπολόμενοι 
οι οποίοι, αφού έλαβαν θνητά 

σώματα, 

καταφανὲς τοῦτο τοῖς ἀνθρώποις 

ποιήσωσι, 

να κάνουν ολοφάνερο στους 

ανθρώπους αυτό 

ὡς τῶν μεγάλων ἀδικημάτων ότι δηλαδή για  τις μεγάλες αδικίες 

μεγάλαι εἰσὶ καὶ αἱ τιμωρίαι παρὰ τῶν 

θεῶν. 

μεγάλες είναι και οι τιμωρίες από τους 

θεούς. 

 

Ἡρόδοτος, Ἱστορίη 2.120 (διασκευή) 

❖ Θυμάμαι  : 

Α’ κλίση Κατά την πρώτη κλίση κλίνονται ονόματα αρσενικά και θηλυκά: τα 
αρσενικά λήγουν σε -ας ή σε -ης και τα θηλυκά σε -α ή σε -η. 

Β’ κλίση Κατά τη δεύτερη κλίση κλίνονται ονόματα και των τριών γενών: 
αρσενικά και θηλυκά που λήγουν σε -ος και ουδέτερα που λήγουν 
σε -ον. 
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Γ’ κλίση Τα τριτόκλιτα ουσιαστικά στην ενική ονομαστική λήγουν σ’ ένα από 
τα φωνήεντα α, ι, υ, ω, ή σ’ ένα από τα σύμφωνα ν, ρ, ς (ξ, ψ)· στην 
ενική γενική λήγουν σε -ος, -ως, ή -ους. 

 

❖ Θυμάμαι  : 

Είδη επιθέτων  Κλίση επιθέτων 

1) πολλά είναι τρικατάληκτα με τρία 
γένη, δηλ. έχουν τρία γένη (αρσενικό, 
θηλυκό και ουδέτερο) και τρεις 
καταλήξεις, μία για κάθε γένος: ὁ 
σοφός, ἡ σοφή, τὸ σοφόν — ὁ βαθύς, ἡ 
βαθεῖα, τὸ βαθύ· 
 
2) αρκετά είναι δικατάληκτα με τρία 
γένη, δηλ. έχουν τρία γένη, αλλά μόνο 
δύο καταλήξεις, μία για το αρσενικό και 
το θηλυκό και μία για το ουδέτερο: ὁ, ἡ 
ἄφθονος, τὸ ἄφθονον — ὁ, ἡ ἐπιμελής, 
τὸ ἐπιμελές· 
 
3) μερικά είναι μονοκατάληκτα με δύο 
γένη, δηλ. έχουν μόνο δύο γένη, το 
αρσενικό και το θηλυκό, και μία κοινή 
κατάληξη: ὁ, ἡ πένης — ὁ, ἡ φυγὰς — ὁ, 
ἡ ἅρπαξ. 
 

• Όσα επίθετα σχηματίζουν το 
αρσενικό και το ουδέτερο κατά 
τη β΄ κλίση λέγονται 
δευτερόκλιτα· όσα σχηματίζουν 
τα δύο αυτά γένη κατά την γ΄ 
κλίση λέγονται τριτόκλιτα. 

1) τα τρικατάληκτα με τρία γένη 
σχηματίζουν το θηλυκό πάντοτε κατά 
την α΄ κλίση (ἡ δικαία, ἡ καλή — ἡ 
βαθεῖα, ἡ πᾶσα) και το αρσενικό και το 
ουδέτερο άλλα κατά τη β΄ κλίση και 
άλλα κατά την γ΄ κλίση (ὁ δίκαιος, τὸ 
δίκαιον, γεν. τοῦ δικαίου — ὁ ἅπας, τὸ 
ἅπαν, γεν. τοῦ ἅπαντος)· 
 
2) τα δικατάληκτα με τρία γένη 
κλίνονται άλλα κατά τη β΄ και άλλα 
κατά την γ΄ κλίση: ὁ, ἡ βάρβαρος, τὸ 
βάρβαρον, γεν. τοῦ βαρβάρου — ὁ, ἡ 
σώφρων, τὸ σῶφρον, γεν. τοῦ 
σώφρονος· 
 
3) τα μονοκατάληκτα με δύο γένη 
κλίνονται τα περισσότερα κατά την γ΄ 
κλίση: ὁ, ἡ φυγάς, γεν. φυγάδος — ὁ, ἡ 
πένης, γεν. πένητος. 

 

❖ Θυμάμαι : 

ΟΡΙΣΤΙΚΗ 
  Ενεστώτας Παρατατικός Μέλλοντας 

Ενικ. α΄ εἰμὶ (ἐσ-μί) ἦ και ἦν ἔσομαι (ἔσ-σομαι) 
 β΄ εἶ (ἔσ-σι) ἦσθα ἔση ή ἔσει 
 γ΄ ἐσ-τὶ(ν) ἦν ἔσται 

Πληθ. α΄ ἐσ-μὲν ἦ-μεν ἐσόμεθα 
 β΄ ἐσ-τὲ ἦ-τε ή ἦσ-τε ἔσεσθε 
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 γ΄ εἰ-σὶ(ν) (ἐσ-νσί) ἦ-σαν ἔσονται 

 

ΥΠΟΤΑΚΤΙΚΗ ΕΥΚΤΙΚΗ ΠΡΟΣΤΑΚΤΙΚΗ 
  

Ενεστώτας Μέλλοντας Ενεστώτας 

Ενικ. α΄ 
β΄ 
γ΄ 

ὦ (ἔσ-ω) 
ᾖ-ς 
ᾖ 

εἴη-ν (ἐσ-ίη-ν) 
εἴη-ς 
εἴη 

ἐσοίμην 
ἔσοι-ο 
ἔσοι-το 

— 
ἴσ-θι (αντί: ἔσ-θι) 
ἔσ-τω 

Πληθ. α΄ 
β΄ 
γ΄ 

ὦ-μεν 
ἦ-τε 
ὦ-σι(ν) 

εἴη-μεν ή εἶ-μεν 
εἴη-τε ή εἶ-τε 
εἴη-σαν ή εἶ-εν 

ἔσοί-μεθα 
ἔσοι-σθε 
ἔσοι-ντο 

— 
ἔσ-τε 
ἔσ-των ή ὄν-των 
ή ἔσ-τωσαν 

ΑΠΑΡΕΜΦΑΤΟ ΜΕΤΟΧΗ 

Ενεστώτας Μέλλοντας Ενεστώτας Μέλλοντας 

εἶναι (ἔσ-ναι) ἔσεσθαι ὤν, γεν. ὄντος 
οὖσα, γεν. οὔσης 
ὄν, γεν. ὄντος 

ἐσόμενος 
ἐσομένη 
ἐσόμενον 

 

 

❖ Θυμάμαι : 

Στα βαρύτονα ρήματα της α΄ συζυγίας ανήκουν: α) τα φωνηεντόληκτα 

ασυναίρετα: λύ-ω, παιδεύ-ω κ.ά.· β) τα αφωνόληκτα (δηλ.όσα έχουν χαρακτήρα κ, 

γ, χ - π, β, φ- τ, δ, θ): πλέκ-ω, γράφ-ω, πείθ-ω κ.ά.· γ) 

τα υγρόληκτα και ενρινόληκτα (δηλ. όσα έχουν χαρακτήρα λ,ρ - μ, ν): ἀγγέλλ-

ω, σπείρ-ω, νέμ-ω, μέν-ω κ.ά. 

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ 
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ΜΕΣΗ ΦΩΝΗ 
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Γ2. Συντακτικό 

❖ Θυμάμαι :  

Ένα απαρέμφατο 
μπορεί να έχει 
άρθρο (ουδετέρου 
γένους, ενικού 
αριθμού) σε όλες 
τις πτώσεις και 
τότε λέγεται 
έναρθρο κι έχει 
άρνηση «μή». 

Όταν ένα απαρέμφατο δεν έχει άρθρο, λέγεται άναρθρο και 
διακρίνεται σε ειδικό και τελικό. 

• Ειδικό: 
μεταφράζεται με τις λέξεις «ότι», «πως», 
εξαρτάται από ρήματα που σημαίνουν «λέω», «νομίζω», 
«γνωρίζω», «αντιλαμβάνομαι» κ.ά., 
δέχεται άρνηση οὐ. 
 

• Τελικό: 
μεταφράζεται με τη λέξη «να», 
εξαρτάται από ρήματα που σημαίνουν «θέλω», «μπορώ», 
«προτρέπω», «απαγορεύω» κ.ά., 
δέχεται άρνηση μη. 

Συντακτική χρήση :  
όπως ένα 
ουσιαστικό. 

Συντακτική χρήση :  

• Αντικείμενο σε προσωπικά ρήματα, δηλ. ρήματα 
που κλίνονται σε όλα τα πρόσωπα και έχουν ως 
υποκείμενο κάποιο πρόσωπο, ζώο ή πράγμα. 

 

• Υποκείμενο σε απρόσωπα ρήματα, δηλ. ρήματα 
που απαντούν μόνο στο γ΄ εν. πρόσωπο και δεν 
έχουν ως υποκείμενο κάποιο πρόσωπο, ζώο ή 
πράγμα. Είναι παρόμοια με τα ν.ε. «πρέπει», 
«λέγεται», «ενδέχεται» κ.ά.· συνηθέστερα στην α.ε. 
είναι τα δεῖ, χρή (= πρέπει), προσήκει (= αρμόζει). 
Την ίδια συντακτική θέση παίρνει το απαρέμφατο 
και με απρόσωπες εκφράσεις, δηλ. φράσεις που 
αποτελούνται από ένα επίθετο ή ένα επίρρημα και 
το γ΄ ενικό πρόσωπο των ρημάτων εἰμὶ και ἔχω, π.χ. 
δίκαιόν ἐστι (= είναι δίκαιο / είναι σωστό), καλόν 
ἐστι (= είναι όμορφο / είναι καλό), καλῶς ἔχει (= 
καλόν ἐστι) 

 

❖ Θυμάμαι :  

Οι μετοχές, ανάλογα με τη συντακτική τους λειτουργία, διακρίνονται σε τρεις 
κατηγορίες: επιθετικές, κατηγορηματικές, επιρρηματικές. 

Επιθετική : 

• Μεταφράζεται ως αναφορική πρόταση με τις λέξεις «που», «ο οποίος». 
Συνήθως είναι έναρθρη. 

• Συντακτικά καταλαμβάνει θέσεις ουσιαστικών και επιθέτων.  
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Κατηγορηματική :  

• Μεταφράζεται με τις λέξεις «να», «ότι» και (σπανιότερα, όταν εξαρτάται 
από ρήμα ψυχικού πάθους) «που». 

• Εξαρτάται συνήθως από ρ. συνδετικά, γνωστικά, αισθητικά, έναρξης, 
λήξης, ψυχικού πάθους. 

Επιρρηματική : Λειτουργεί ως επίρρημα.  

• τροπική [μτφρ. με ν.ε. μετοχή (-ντας), «με το να»] 

• χρονική (μτφρ. «όταν», «αφού», «ενώ») 

• αιτιολογική (μτφρ. «επειδή», «αφού», «εφόσον») 

• τελική (μτφρ. «για να», δηλώνει σκοπό και βρίσκεται σε χρόνο μέλλοντα) 

• υποθετική (μτφρ. «αν») 

• εναντιωματική (μτφρ. «αν και», «μολονότι») 

 


